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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Ochranná známka jako předmět exekuce
Ochrannou známku lze v tomto kontextu chápat jako samostatné právo ve smyslu § 118 odst. 1
občanského zákoníku, zákon č. 40/1964 Sb., v platném znění, jež je způsobilé být předmětem
vlastnictví a právních vztahů. Jedná se tedy o právo majetkové, jež je převoditelné. Tyto podmínky
nejsou naopak splněny pro některé jiné nehmotné statky, respektive práva k nim, např. autorská
práva, obchodní firma, označení původu, zeměpisné označení. Samozřejmě i pro práva osobnostní či
původcovská.

 

 
 
Výslovně je mezi jinými věcnými právy k ochranné známce uvedeno v § 14 odst. 1 zákona č.
441/2003 Sb., o ochranných známkách, v platném znění, že ochranná známka může být i předmětem
výkonu rozhodnutí či exekuce. Způsob provedení exekuce u ochranných známek (a u jiných
předmětů průmyslového vlastnictví, práv k nim) je pak zejména upraven v § 64 zákona č.
121/2001 Sb., exekuční řád, v platném znění.

Exekuci lze vést na všechny druhy ochranných známek: (i) národní ochrannou známku, (ii)
mezinárodní ochrannou známku požívající ochrany na území České republiky, (iii) ochrannou
známku Společenství požívající ochrany na území České republiky – blíže viz § 2 shora uvedeného
známkového zákona. S ohledem na charakter kolektivních ochranných známek lze dovodit, že tyto
předmětem exekuce být nemohou.

Mezinárodní ochranná známka podléhá exekuci za stejných podmínek jako národní ochranná známka
v případě, že Úřad průmyslového vlastnictví České republiky („Úřad“) je úřadem původu. Ochranná
známka Společenství podléhá exekuci v tom členském státě, kde má její majitel bydliště, sídlo nebo
pobočku a exekucí je postižena s platností na celém území Evropské unie (uplatnění principu
„všechno nebo nic“).

V první řadě by exekucí byla postižena práva vlastníka ochranné známky jako jeho absolutní práva.
Exekuci lze vést i na práva z licence (souhlas s užíváním) udělené vlastníkem ochranné známky. Tato
relativní a subsidiární/ odvozená práva pak podléhají ustanovení o exekuci přikázáním jiných
peněžitých pohledávek.

Určitá nejednoznačnost panovala při řešení otázky, zda předmětem exekuce může být přihláška
ochranné známky respektive její předmět. K jejímu řešení zajisté napomohl rozsudek ESLP č.
73049/01 z 11.7.2007 ve věci Anheuser Bush Inc. v. Portugalsko, v němž je uvedeno, že i přihláška
ochranné známky je majetkem ve smyslu čl. 1 Dodatkového protokolu k Úmluvě o ochraně lidských
práv a základních svobod, a není rozhodné, že toto majetkové právo může být později zrušené. To je
ostatně i v souladu s právní tezí, že pod pojem majetek lze subsumovat kromě věcí i práva a

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/obcansky-zakonik-6694.html
http://www.holec-advokati.cz/
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-ze-dne-3-prosince-2003-o-ochrannych-znamkach-a-o-zmene-zakona-c-62002-sb-o-soudech-soudcich-prisedicich-a-statni-sprave-soudu-a-o-zmene-nekterych-dalsich-zakonu-zakon-o-soudech-a-soudcich-ve-zneni-pozdejsich-predpisu-zakon-o-ochrannych-znamkach-4780.html
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/narizeni-vlady-ze-dne-7-brezna-2001-kterym-se-meni-narizeni-vlady-c-1711997-sb-kterym-se-stanovi-technicke-pozadavky-na-hracky-ve-zneni-narizeni-vlady-c-2922000-sb-844.html


pohledávky. Je tedy možné dovodit, že právo z přihlášky ochranné známky by jako právo majetkové a
převoditelné mělo být způsobilé předmětem exekuce.

Pro úplnost je vhodné dodat, že u ochranných známek Společenství je přímo v textu předmětného
nařízení uvedeno, že exekuce na přihlášku ochranné známky Společenství je proveditelná za stejných
podmínek jako exekuce na ochrannou známku Společenství.

Jsou-li dány veškeré podmínky pro provedení exekuce, samotné provedení exekuce a exekuční řízení
probíhá vcelku standardním způsobem s určitými zvláštnostmi vyplývajícími z povahy ochranných
známek (a dalších předmětů průmyslového vlastnictví).

Pokud exekutor zjistí, že povinný je vlastníkem nebo spoluvlastníkem ochranné známky, případně
licence k ní, sepíše je; povinnému je zakázáno nakládat s majetkem (od doručení usnesení a návrhu
na nařízení exekuce). Jakýkoliv právní úkon povinného týkající se změny práv k ochranné známce, tj.
převod, zřízení zástavního práva, vzdání se práv k ochranné známce od okamžiku doručení, by bylo
nutno považovat za absolutně neplatný (§ 39 shora uvedeného občanského zákoníku). Úřad je
bezpochyby v rámci správního řízení oprávněn z moci úřední přezkoumávat i absolutní neplatnost
právních úkonů, při kladném závěru pak postupovat příslušným způsobem.

Osvědčení o zápisu ochranných známek se odevzdá exekutorovi, v případě nutnosti se postupuje
přiměřeně podle ustanovení o exekuci odebráním věci.

Při exekuci exekutor spolupracuje s Úřadem, o výše uvedených skutečnostech musí informovat tento
Úřad. Úřad je povinen po obdržení takovéhoto sdělení vyznačit do příslušných rejstříků exekuci u
všech exekucí dotčených a exekutorem označených ochranných známek. Součástí sdělení je i datum
sepsání a informace o tom, že povinný nesmí s těmito ochrannými známkami, respektive s právy k
nim, počínaje tímto dnem nakládat. Výjimkou by mělo být právo žádat o obnovu zápisu ochranné
známky a zaplacení příslušného správní poplatku k přijetí žádosti o obnovu zápisu ochranné známky.

Důležitá je zejména včasnost, úplnost a aktuálnost zápisů ve veřejnoprávních rejstřících a důkladné
ověřování si jejich stavu.

Ochranná známka platí 10 let ode dne podání přihlášky. Nepožádá-li vlastník o obnovu zápisu a
nezaplatí příslušný správní poplatek, ochranná známka zanikne. Toto právo náleží v první řadě
vlastníku, v případě exekuce jistě nebude jeho zájmem udržovat exekvovanou ochrannou známku v
platnosti. Je proto nutné přisvědčit tomu, že v případě ochranné známky, jež je předmětem exekuce,
by osobou oprávněnou k podání žádosti o obnovu a zaplacení příslušného správního poplatku měl být
i exekutor. V případě, kdy po obnovení zápisu ochranné známky k žádosti exekutora by exekuce byla
zastavena, obnova by zřejmě zůstala v platnosti, nicméně správní poplatek za obnovu by měl na
výzvu Úřadu zaplatit vlastník ochranné známky. V případě zastavení exekuce exekutor vyrozumí
Úřad po právní moci rozhodnutí (soudu).

Po zpeněžení práva (shora uvedený exekuční řád uvádí „osvědčení o zápisu ochranných známek“) je
exekutor povinen vyrozumět Úřad o převodu práv k ochranné známce a sdělit mu identifikační údaje
o nabyvateli těchto práv. Se získanou částkou se naloží jako s výtěžkem prodeje. Úřad poté provede
zápis o převodu v rejstříku. Exekutor po dobu exekuce vykonává všechna práva při převodu
ochranných známek, která jinak přísluší povinnému jako jejich vlastníku zapsanému v příslušném
rejstříku.



JUDr. Oldřich Trojan

HOLEC, ZUSKA & Partneři advokáti

Palác Anděl
Radlická 1c/3185
150 00 Praha 5

Tel.: +420 296 325 235
Fax:  +420 296 325 240
e-mail: recepce@holec-advokati.cz

----------------
Autor článku děkuje za inspiraci a spolupráci JUDr. Tomáši Klinkovi z Úřadu průmyslového
vlastnictví SR; viz jeho článek "Ochranná známka v exekúcii" publikovaný v časopise Duševné
vlastníctvo, č. 2/2011, str. 45-47.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů , judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Judikatura: smluvní sjednání prekluzivní lhůty je obecně platné (FIDIC)
Civilněprávní prostředky ochrany při koupi falzifikátu
Novela zákona o pyrotechnice: likvidace profesionálů namísto zmírnění negativních vlivů
Konec zákonné koncentrace řízení? Návrh Nejvyššího soudu před Ústavním soudem
Soudní poplatky v řízení o rozvodu manželství a úpravy poměrů k nezletilému dítěti po tzv.
rozvodové novele
Imise ve stavebním řízení aneb kde končí veřejný zájem a začíná soukromé právo?
Užívání prostoru nad pozemkem třetí osobou
Přístup k nemovitosti přes pozemek třetí osoby
PŘEHLEDNĚ: Jak funguje předkládání plné moci? Postačí soudu jen její „fotokopie“? Aneb
vývoj právní úpravy požadavků na plnou moc v našem právním systému.
Využívání nástrojů umělé inteligence: proč je GDPR relevantní?
Transfer Pricing: Na co si dát pozor s blížícím se koncem roku

http://www.holec-advokati.cz/
mailto:recepce@holec-advokati.cz
http://www.indprop.gov.sk/swift_data/source/pdf/casopis_dusevne_vlastnictvo/DV_2_2011.pdf
http://www.indprop.gov.sk/swift_data/source/pdf/casopis_dusevne_vlastnictvo/DV_2_2011.pdf
http://www.epravo.cz
https://www.epravo.cz/top/clanky/judikatura-smluvni-sjednani-prekluzivni-lhuty-je-obecne-platne-fidic-120577.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/civilnepravni-prostredky-ochrany-pri-koupi-falzifikatu-120520.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/novela-zakona-o-pyrotechnice-likvidace-profesionalu-namisto-zmirneni-negativnich-vlivu-120519.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/konec-zakonne-koncentrace-rizeni-navrh-nejvyssiho-soudu-pred-ustavnim-soudem-120463.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/soudni-poplatky-v-rizeni-o-rozvodu-manzelstvi-a-upravy-pomeru-k-nezletilemu-diteti-po-tzv-rozvodove-novele-120469.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/soudni-poplatky-v-rizeni-o-rozvodu-manzelstvi-a-upravy-pomeru-k-nezletilemu-diteti-po-tzv-rozvodove-novele-120469.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/imise-ve-stavebnim-rizeni-aneb-kde-konci-verejny-zajem-a-zacina-soukrome-pravo-120462.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/uzivani-prostoru-nad-pozemkem-treti-osobou-120451.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pristup-k-nemovitosti-pres-pozemek-treti-osoby-120423.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/prehledne-jak-funguje-predkladani-plne-moci-postaci-soudu-jen-jeji-fotokopie-aneb-vyvoj-pravni-upravy-pozadavku-na-plnou-moc-v-nasem-pravnim-systemu-120461.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/prehledne-jak-funguje-predkladani-plne-moci-postaci-soudu-jen-jeji-fotokopie-aneb-vyvoj-pravni-upravy-pozadavku-na-plnou-moc-v-nasem-pravnim-systemu-120461.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/vyuzivani-nastroju-umele-inteligence-proc-je-gdpr-relevantni-120422.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/transfer-pricing-na-co-si-dat-pozor-s-blizicim-se-koncem-roku-120449.html

